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Unul dintre obiectivele SocietăŃii de Istorie şi Arheologie a comitatului 
Hunedoara, înfiinŃată în 1880, l-a reprezentat punerea în valoare a monumentelor de 
pe teritoriul comitatului. De la bun început atenŃia membrilor acesteia a fost atrasă de 
ruinele cetăŃii Deva, aflate într-o stare de conservare precară în a doua jumătate a 
secolului al XIX-lea. Prin urmare, la propunerea lui Téglás Gábor, se fac demersuri 
pentru a primi în administrare Dealul CetăŃii , pentru a conserva şi restaura ruinele, a-l 
împăduri şi a amenaja alei, pentru a-l transforma într-un loc atractiv pentru vizitatori.  

După o serie de negocieri, în 1886 Societatea de Istorie şi Arheologie a 
comitatului Hunedoara ia în chirie Dealul CetăŃii  de la Ministerul FinanŃelor, iar în 
1893 îl cumpără, pentru 500 frt. 
 

Secolul al XIX-lea a fost martorul înfiinŃării societăŃilor, asociaŃiilor culturale 
din Transilvania – cu diverse denumiri – care au avut printre obiectivele principale 
punerea în valoare a moştenirii şi a valorilor culturale, istorice, etnografice, prin 
constituirea de muzee care să funcŃioneze în cadrul lor. BogăŃiile comitatului Hunedoara 
au atras atenŃia oamenilor de cultură, astfel că nici acest spaŃiu nu putea să rămână în 
afara spiritului epocii.  

După câteva încercări eşuate, pe 13 mai 18801 are loc Adunarea generală de 
constituire a asociaŃiei hunedorene care va primi numele de Societatea de Istorie şi 
Arheologie a comitatului Hunedoara (Hunyadmegyei Történelmi és Régészeti Társulat). 
Statutul SocietăŃii, adoptat în cadrul adunării, a fost trimis pentru aprobare pe 17 iunie 
Ministerului de Interne de la Budapesta. Răspunsul a venit la 12 octombrie 1880, 
documentul cu numărul 44215, cerându-se realizarea câtorva modificări. Forma finală a 
Statutului a fost aprobată de ministerul de resort pe 8 decembrie 18802. 

Scopul SocietăŃii, precizat în paragraful 3 al Statutului, era acela de „a arunca 
lumină asupra trecutului şi prezentului comitatului Hunedoara”. Astfel, urma să se 
acorde un interes deosebit monumentelor istorice şi ale naturii, pieselor cu valoare 
istorică, celor de port popular, arhivelor familiale şi, în general, obiectelor legate de 
istoria comitatului3.  

                                                 
1 SJHAN, FSIACH, Dosar 2, f. 1r. 
2 Kun 1882, p. 149. 
3 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 2, f. 3v.-4r. 
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Conducerea SocietăŃii era asigurată de un Comitet director, care se întrunea 
lunar şi lua deciziile privind activitatea curentă a SocietăŃii, şi un corp de funcŃionari – 
preşedinte şi vicepreşedinte, secretar, bibliotecar, jurist, casier, directorul muzeului4. 
Adunarea generală a SocietăŃii se întrunea o dată pe an5. 

Primii ani au fost dedicaŃi activităŃii de organizare: stabilirea relaŃiilor cu alte 
societăŃi de profil din Ńară, dar şi din străinătate, aprobarea unui Regulament de 
funcŃionare, definirea unor linii directoare, aducându-se chiar modificări Statutului, 
căutarea şi stabilirea unui sediu pentru adăpostirea pieselor muzeale, respectiv a 
bibliotecii şi a arhivei SocietăŃii. De asemenea, se fac eforturi pentru ordonarea 
obiectelor arheologice şi a documentelor aflate în patrimoniu (primite prin donaŃii sau 
achiziŃionate), începe activitatea de salvare şi recuperare a unor obiecte, salvarea unor 
monumente antice sau medievale din comitat, strângerea de informaŃii privind valorile 
comitatului, realizarea unui fond de carte şi a unui muzeu deschis publicului6.  

În cadrul adunării generale şi a şedinŃelor Comitetului se fac propuneri de acŃiuni 
prin care să se restaureze şi să fie puse în valoare diferite monumente din comitat.  

Printre primele astfel de iniŃiative se numără cele din cadrul adunării generale 
din 1881, când dr. Arányi Lajos propune restaurarea completă a castelului de la 
Hunedoara. Din cauza condiŃiilor economice date, Arányi credea că guvernul nu va 
aloca fonduri pentru aşa ceva, astfel că cere ca Societatea să încerce să rezolve asta prin 
sfera proprie7. Tot atunci, Téglás Gábor a propus ca Societatea să salveze ruinele cetăŃii 
din Deva de la distrugerea definitivă şi, prin panouri cu explicaŃii care să fie aşezate în 
punctele mai importante ale cetăŃii, să dea informaŃii referitoare la istoria acesteia8. 
Ambele iniŃiative au fost transmise Comitetului Director, pentru ca acesta să întreprindă 
paşii necesari şi să ia măsuri în vederea derulării acestor proiecte 9. 

Cele două propuneri au fost discutate în şedinŃa comitetului din 20 iulie 188110. 
În ceea ce priveşte iniŃiativa lui Téglás, s-a hotărât intervenŃia pe lângă Ministerul 
FinanŃelor, proprietar la acel moment al Dealului CetăŃii , pentru cedarea dreptului de 
decizie asupra acestuia SocietăŃii, respectiv oraşului Deva, pentru ca împreună să se 
ocupe de plantarea de copaci pe Dealul CetăŃii  şi de conservarea ruinelor11. Ministerul 
FinanŃelor (prin DirecŃia de Bunuri) a răspuns că ruinele cetăŃii Deva sunt deja date în 
chirie12; însă Ministerul declară că, după ce trece perioada de închiriere, sfârşitul lunii 
decembrie 1885, este dispus să treacă asociaŃiei hunedorene dreptul de folosire a 
terenului în discuŃie, cu condiŃia ca Societatea să plătească o chirie de 10 forinŃi (frt) pe 
an, să plătească impozitele aferente, iar în cazul plantării de copaci, aceştia să intre în 
proprietatea Tezaurariatului13. 

În anul 1885 se reiau demersurile, iar în iunie adunarea generală este informată 
că începând cu data de 1 ianuarie 1886 Dealul CetăŃii  va fi predat, în chirie, SocietăŃii14. 
Probabil că lucrurile, totuşi, trenau, deoarece, pe 14 octombrie 1885, Comitetul decide 

                                                 
4 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 2, f. 5r. 
5 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 2, f. 7r-8r. 
6 Bodó 2012, p. 375. 
7 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 2, f. 37r.  
8 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 2, f. 37r.  
9 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 2, f. 37r.  
10 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 2, f. 45v.  
11 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 2, f. 45v.  
12 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 41, f 3r.  
13 Kun 1884, p. 83-84. 
14 Kun 1888, p. 120. 
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să ceară DirecŃiei de Bunuri grăbirea încheierii contractului şi preluarea Dealului 
CetăŃii , iar preşedintelui comisiei pentru împădurire, Barcsay Kálmán, să întrunească 
membrii comisiei respective15.  

Lucrurile s-au concretizat la data de 4 noiembrie 1885 când secretarul 
SocietăŃii prezintă contractul referitor la Dealul CetăŃii , trimis de către instituŃia 
comitelui Hunedoarei.  

Pe 2 decembrie 1885, purtătorul de cuvânt al comisiei numite în problema 
închirierii Dealului CetăŃii , Boros Elek, prezintă situaŃia din acel moment. Conform 
acestuia, cheltuielile aferente (impozitul terenului, bugetul pentru lucrările de 
împădurire, supravegherea şi îngrijirea Dealului) presupuneau un efort pe care 
Societatea l-ar putea susŃine foarte greu. De aceea acesta propune Comitetului să se 
adreseze autorităŃilor oraşului ca să decidă cu cât pot contribui la sprijinirea acestei 
întreprinderi „care se face, oricum, în primul rând, pentru interesul oraşului”. Abia după 
primirea unui răspuns clar se putea încheia contractul16. Comitetul acceptă propunerea şi 
însărcinează preşedinŃia cu punerea ei în practică17. Contractul de închiriere al Dealului 
CetăŃii  s-a semnat pe parcursul anului 1886. 

Odată cu adresa ministrului Trefort Ágoston, din 4 mai 1887, ce comunica 
propunerea Ministerului FinanŃelor de a ceda SocietăŃii proprietatea Dealul CetăŃii  
„pentru totdeauna”18, comitetul ia act şi cere Comisiei pentru cetate să facă propuneri 
referitoare la această chestiune19. În iunie, în şedinŃa de comitet, dr. Sólyom-Fekete 
Ferencz prezintă documentul redactat de trimişii oraşului, care evaluează Dealul 
CetăŃii  şi teritoriul ce Ńine de el la 523 frt20. Preşedintele comisiei afirma şi faptul că, 
pentru transformarea zonei în parc, ar mai fi necesar să se cumpere un teren de 6 
iugăre – Comitetul împuterniceşte comisia să întreprindă demersurile necesare pentru 
cumpărarea întregii suprafeŃe şi decide alocarea a 600 frt în aceste sens21. 

În iulie acelaşi an au început discuŃiile cu Ministerul FinanŃelor, prin 
intermedierea Ministerului Cultelor şi InstrucŃiunii Publice, în vederea obŃinerii 
teritoriului Dealului CetăŃii , prin cumpărare22. Negocierile s-au purtat de-a lungul mai 
multor ani până a fost găsită formula convenabilă tuturor părŃilor. 

În şedinŃa de comitet din 5 februarie 1890, DirecŃia de Bunuri de la Arad a 
informat că este dispusă să vândă Dealul CetăŃii  către Societate cu suma de 500 frt. 
Comitetul a acceptat această sumă şi a cerut preşedinŃiei să înceapă demersurile 
necesare pentru încheierea contractului de vânzare-cumpărare23. Conform procesului-
verbal al şedinŃei din 6 iulie 1890, Comitetul Director a transmis DirecŃiei pentru Bunuri 
că acceptă prin contract unele condiŃii împovărătoare, dar nu este de acord cu înscrierea 
lor în cartea funciară. Prin urmare, din cauza faptului că în contract se prevede 
menŃionarea în cartea funciară a acestor sarcini, consideră că acesta nu se poate semna 
şi a însărcinat Comisia formată din dr. Sólyom-Fekete Ferencz, László Ignácz şi Kun 
Róbert cu rezolvarea chestiunii24. 

                                                 
15 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 2, f. 121v. 
16 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 2, f. 128v.  
17 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 2, f. 128v.  
18 Kun 1889, p. 145. 
19 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 2, f. 160v. 
20 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 2, f. 170v.  
21 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 2, f. 170v.  
22 Kun 1889, p. 148. 
23 Mailand 1891, p. 131. 
24 Mailand 1891, p. 135. 
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Într-un final, după alŃi trei ani, pe 10 iunie 1893, cu ocazia adunării generale, 
preşedintele anunŃă că ministrul cultelor şi instrucŃiunii publice, Csáky Albin, a oferit un 
ajutor de 500 frt SocietăŃii ca apreciere a activităŃii acesteia. S-a decis ca aceşti bani să 
fie folosiŃi pentru cumpărarea Dealului CetăŃii , în vederea protejării ruinelor şi a 
teritoriului fortificaŃiei. Sólyom-Fekete a fost însărcinat cu rezolvarea achiziŃiei25, iar 
Comitetul Director din 5 iulie 1893 întăreşte această decizie. Documentul de vânzare 
cumpărare a fost semnat pe 17 iulie 1893, între împuterniciŃii SocietăŃii şi Ministerul 
FinanŃelor26.  

Cele mai importante prevederi ale acestuia sunt27: Societatea de Istorie se obligă 
să împădurească terenul care a reprezentat obiectul vânzării-cumpărării, să îngrijească 
copacii existenŃi şi să folosească terenul doar ca loc pentru plimbare şi recreere; în cazul 
în care această prevedere va fi încălcată, adică se va folosi sau valorifica într-un mod 
neconform cu obiectivul prevăzut, întregul teren cumpărat, cu toate eventualele 
investiŃii f ăcute, fără nicio despăgubire, se va întoarce în proprietatea Ministerului 
FinanŃelor. De asemenea, s-a stabilit ca, în cazul în care Societatea se destramă, îşi 
încetează activitatea sau se contopeşte într-o altă asociaŃie, dreptul de proprietate asupra 
bunurilor imbobile în discuŃie trece asupra oraşului Deva, cu condiŃia continuării 
împăduririlor, a întreŃinerii ruinelor şi a plantaŃiilor existente şi cu obligaŃia utilizării 
exclusive ca loc de recreere. Dacă oraşul nu îşi asumă aceste obligaŃii, Dealul CetăŃii  
revine Ministerului FinanŃelor.  

Conform prevederilor contractului, după plata celor 500 frt, Dealul CetăŃii  a 
trecut în proprietatea SocietăŃii de Istorie şi Arheologie a comitatului Hunedoara, iar 
intabularea s-a făcut după 12 ani, în 190528. 

Membrii SocietăŃii doreau să facă din Dealul CetăŃii  un loc atractiv pentru 
locuitorii oraşului – prin transformarea sa într-un parc, cu alei îngrijite, plantarea a 
diferite specii de arbori şi conservarea ruinelor. Pentru îndeplinirea acestor obiective 
încep să ia măsuri încă pe parcursul anului 1885, căutându-se soluŃii pentru finanŃare. 
Astfel, s-a apelat la autorităŃi pentru: obŃinerea forŃei de muncă ieftine reprezentată de 
deŃinuŃi; obŃinerea de puieŃi prin donaŃii; cointeresarea autorităŃilor oraşul, în vederea 
contribuŃiei la costurile amenajărilor. În acelaşi timp, s-au organizat întruniri, „seri 
dansante”, pentru strângerea de donaŃii.  

Pe 14 octombrie 1885, în şedinŃa de comitet amintită mai sus, s-a citit şi adresa 
nr. 5298 din 15 septembrie 1885 a DirecŃiei Generale Sanitare de la Târgu Mureş – prin 
care împădurirea Dealului CetăŃii  şi asanarea lacului sărat aflat la baza sa sunt declarate 
necesare din punct de vedere sanitar. Astfel, s-a luat decizia ca pentru realizarea acestor 
obiective să se permită folosirea deŃinuŃilor29. În legătură cu aceasta se citeşte şi adresa 
6342 din 29 septembrie 1885 a lui Horváth Simon, jurist regal din Deva, prin care este 
informată preşedinŃia că deŃinuŃii necesari sunt puşi la dispoziŃie pentru 5 kreutzer (kr) 
de deŃinut şi 40 kr pentru pază30.  

Pe 3 februarie 1886 s-a citit scrisoarea lui Szengel Daniel, pădurar din Orăştie, 
adresată Comitetului, prin care oferea 1.500 bucăŃi de puieŃi de brazi, pentru 
împădurirea Dealului CetăŃii , promiŃând că va participa cu plăcere şi la lucrările de 

                                                 
25 Téglás 1897, p. 138. 
26 Ballun 1909, p. 59. 
27 Ballun 1909, p. 59-60. 
28 Ballun 1909, p. 60. 
29 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 2, f. 122r. 
30 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 2, f. 122r. 
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plantare31. Comitetul mulŃumeşte pentru această donaŃie, dar la acel moment nu se putea 
folosi de ea, deoarece contractul de închiriere nu era încă finalizat, Dealul nefiind 
efectiv în administrarea SocietăŃii 32 (deşi contractul de închiriere este datat 1 ianuarie 
1886, el a fost semnat, efectiv, ceva mai târziu).  

În anul următor semnării contractului de închiriere, pe 6 aprilie 1887, comisia 
numită să supravegheze lucrările de pe Dealul CetăŃii  prezintă un raport cu situaŃia de 
la acel moment33. Lucrările se desfăşurau intens, pe pantele dealului fiind tăiate alei 
pentru plimbare, fuseseră plantaŃi mii de puieŃi şi erau comandate bănci34, iar 
cheltuielile fuseseră acoperite de cei 100 frt aprobaŃi în acest scop de adunarea 
generală a oraşului Deva35. Comitetul Director a luat act de raport şi împuterniceşte 
preşedinŃia să scoată în avans 50 frt din casieria SocietăŃii pentru continuarea 
lucrărilor, ca nu cumva din lipsa banilor acestea să se oprească36.  

ActivităŃi de acest tip au continuat şi în perioada următoare, în paralel cu 
demersurile privind luarea în proprietate a obiectivului. A fost înfiinŃată o comisie care 
avea ca principal obiectiv coordonarea activităŃilor de punere în valoare a Dealului 
CetăŃii , iar cel care primeşte şi îşi asumă responsabilitatea de a conduce lucrările şi s-a 
îngrijit de punerea în practică a planurilor de amenajare a aleilor, conservare a ruinelor a 
fost Hajduczky József, membru al SocietăŃii şi profesor de matematică la Şcoala Regală 
Maghiară Superioară Reală din Deva37. 

Periodic au fost organizate diferite activităŃi pentru a obŃine banii necesari 
lucrărilor de pe Dealul CetăŃii  şi, prin diverse mijloace, se încerca şi implicarea 
comunităŃii locale. Articolele publicate în presa vremii subliniau faptul că resursele 
SocietăŃii de Istorie erau insuficiente, aceasta având o arie de activitate mult mai mare 
şi nu îşi putea investi fondurile doar pentru amenajarea Dealului CetăŃii . Prin urmare, 
comunitatea deveană era chemată să se implice cât mai mult38. Interesul pentru ceea 
ce se întâmplă cu Dealul CetăŃii  este dovedit şi de participarea numeroasă la adunările 
organizate pentru a discuta problemele puse de aceste lucrări şi modalităŃile de 
creştere a fondurilor. Spre exemplu, în cadrul adunării organizate de László Ignácz din 
primăvara anului 1889, la care au luat parte reprezentanŃi ai tuturor categoriilor 
sociale, s-a decis constituirea comitetelor pentru organizarea de evenimente pentru 
susŃinerea materială a amenajărilor de pe Dealul CetăŃii : lecturi publice, concerte, 
comunicări pentru iubitorii de cultură şi petreceri de vară cu dans, care să colaboreze 
cu comisia numită de Societatea de Istorie39. 

În mai 1889, pe Dealul CetăŃii  s-a Ńinut primul concert. În ciuda vremii 
nefavorabile, „ce ameninŃa cu ploaia”, publicul a urcat în plimbare în număr mare, iar 
venitul net rezultat (folosit pentru amenajarea aleilor) a fost de 3 frt40. O reprezentaŃie 
muzicală organizată pe Dealul CetăŃii  şi care, „fiind timp frumos, a atras numeroase 
persoane la aer curat”, a adus fondului pentru promenadă 5 frt41. Balul comercianŃilor, 

                                                 
31 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 2, f. 133r. 
32 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 2, f. 133v. 
33 Kun 1889, p. 144. 
34 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 2, f. 168v. 
35 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 2, f. 168v. 
36 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 2, f. 168v. 
37 Választmányi 1902, p. 117; Schreiber 2005, p. 12. 
38 Hunyad, XIII, nr. 14, 30 martie,1889, p. 1. 
39 Hunyad, XIII, nr. 15, 6 aprilie, 1889, p. 2. 
40 Hunyad, XIII, nr. 22, 25 mai, 1889, p. 3. 
41 Hunyad, XIV, nr. 18, 3 mai, 1890, p. 3. 
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din 1890, a adunat 22 frt 80 kr (predaŃi de Lengyel Miklós)42. Venitul net al „petrecerii 
cu dans organizate de subofiŃeri” a fost de 33 frt 62 kr, sumă predată lui Hajduczky 
József43. Pe 5 iunie, de la ora 5 după-masa, pe promenada situată lângă clădirea gării, s-
a organizat o petrecere cu dans, cu intrarea de 40 kr (pentru elevi şi copii – jumătate), 
pentru creşterea fondului pentru amenajările Dealului CetăŃii44; puŃin mai târziu, au fost 
încasaŃi 2 frt 80 krt câştigaŃi în urma concertului organizat de cârciumarul Mühlhoffer 
Adolf (care a mai donat încă 5 frt)45.  

În acelaşi timp, s-au primit diferite donaŃii, atât în bani, cât şi de puieŃi de 
copaci şi arbuşti – de exemplu: 1.100 puieŃi de duzi, 1.050 fire de iederă, salcâmi 
(amintiŃi în 1889)46, 100 bucăŃi de castani47 şi 500 de puieŃi de brazi48.  

În acest context, amintim şi proiectul din 1896 al plantării unor „copaci 
milenari” (a unui grup de conifere) pe Dealul CetăŃii , pentru care s-au alocat 100 
forinŃi (astfel de „copaci milenari” a mai plantat Téglás Gábor în curtea Şcolii Regale 
Maghiare Superioare Reale)49.  

În plus, numeroase persoane, aparŃinând unor categorii sociale diverse, au 
donat sume de bani între 20 kr şi 2 frt, în funcŃie de posibilităŃi, pentru lucrările de 
plantare de copaci de pe Dealul CetăŃii 50; printre donatorii din afara comitatului îl 
amintim pe arhitectul Alpár Ignácz (proiectantul Palatului Administrativ, care se 
construia în această perioadă), cu ocazia uneia dintre vizitele în oraş, a donat 1 frt pentru 
promenada de pe Dealul CetăŃii51. 

O ştire ce ne oferă indirect informaŃii despre planurile existente este cea privind 
donaŃia extraordinară făcută de groful Thoroczkay Miklós pentru sala de dans care se va 
ridica pe Dealul CetăŃii . Acesta a oferit un vagon de scânduri care trebuiau aduse de la 
gaterul său din Petroşani52. Nu ştim dacă proiectul sub această formă a fost finalizat. În 
schimb, avem informaŃii mai târzii despre existenŃa unei încăperi din lemn aflată în 
incinta cetăŃii. În 1897 Societatea a reînnoit o poliŃă de asigurare pentru o clădire ridicată 
pe stâlpi de lemn şi acoperită cu şindrilă, „de vară”, din interiorul cetăŃii53. Posibil să fie 
acelaşi spaŃiu în care în 21 mai 1893 s-a planificat „o petrecere cu dans” în „spaŃiul 
acoperit al cetăŃii”, pentru a suplimenta fondurile pentru lucrările planificate. Banii erau 
necesari „deoarece ceea ce s-a strâns până la acel moment s-a utilizat pentru curăŃenia 
de primăvară, lucrările de plantare şi acoperirea deficitului din anul precedent”54. 

În anul 1889, Comisia pentru Dealul CetăŃii  decide realizarea unui tunel, a cărui 
lungime va fi de 18-20 m, în stânca ce se ridica în partea de jos a dealului, aceasta fiind 
singura variantă de a uni aleile realizate până în acel moment55. Uneltele şi praful de 

                                                 
42 Hunyad, XIV, nr. 7, 15 februarie, 1890, p. 5. 
43 Hunyad, XIV, nr. 8, 22 februarie, 1890, p. 3. 
44 Hunyad, XIV, nr. 22, 31 mai, 1890, p. 3. 
45 Hunyad, XIV, nr. 29, 19 iulie, 1890, p. 3. 
46 Hunyad, XIII, nr. 15, 6 aprilie, 1889, p. 2. 
47 Hunyad, XIII, nr. 16, 13 aprilie, 1899, p. 3. 
48 Hunyad, XIII, nr. 17, 20 aprilie, 1889, p. 3. 
49 Hunyad, XX, nr. 15, 11 aprilie, 1896, p. 3. 
50 Hunyad, XI, nr. 18, 30 aprilie, 1887, p. 3; Hunyad, XI, nr. 19, 7 mai, 1887, p. 3; Hunyad, XIII,           

nr. 20, 11 mai, 1889, p. 3. 
51 Hunyad, XIV, nr. 11, 15 martie, 1890, p. 3. 
52 Hunyad, XIV, nr. 24, 14 iunie, 1890, p. 3. 
53 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 29, f. 17r. 
54 Hunyad, XVII, nr. 20, 20 mai, 1893, p. 3. 
55 Hunyad, XIII, nr. 19, 4 mai, 1889, p. 3. 
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puşcă au fost primite ca donaŃie56. Lucrările au debutat la începutul lunii mai, exploziile 
răsunând în tot oraşul, iar la sfârşitul lunii august s-au finalizat în aşa măsură încât 
doritorii puteau trece în siguranŃă prin acesta de pe o alee pe cealaltă, fără a fi nevoiŃi să 
ocolească tot dealul57. Piatra rezultată a fost vândută, iar banii obŃinuŃi au acoperit o 
parte din cheltuieli58. Tunelul a fost deschis oficial pe 1 septembrie 1889, ocazie cu care 
s-a organizat şi o petrecere cu dans, cu taxa de intrare de 40 kr, în folosul propriului 
fond. În caz de vreme nefavorabilă, petrecerea urma să se Ńină în sălile poligonului de 
tir59. Colaborarea cu asociaŃia de tir a fost îndelungată, în avantajul ambelor părŃi; 
spaŃiul amenajat al acesteia se afla la poalele Dealului CetăŃii , constând dintr-o grădină, 
o sală de dans închisă şi alte două încăperi60.  

Preocupării pentru amenajarea pantelor terenului i s-a adăugat, firesc, cea pentru 
conservarea ruinelor cetăŃii. Acestea, pe anumite porŃiuni, se aflau deja într-o stare 
destul de precară, astfel că au fost luate unele măsuri de urgenŃă.  

În şedinŃa din 6 iulie 1890 au fost alocaŃi 100 frt pentru repararea porŃilor cetăŃii 
care erau pe cale de a se prăbuşi61. Documentele ulterioare arată faptul că lucrările de 
reparaŃie au fost realizate.  

În şedinŃa din 26 aprilie 1902, la propunerea lui Téglás Gábor, Comitetul 
Director a decis următoarele: curăŃarea curŃii cetăŃii, sprijinirea zidurilor slăbite pe 
alocuri din cauza îngheŃului din iarnă, reconstruirea accesului din piatră de pe latura de 
sud, adăugând o balustradă, marcarea prin panouri a drumului de acces mai uşor pentru 
vizitatori, iar printr-un program multianual (cu sprijinul ajutorului de stat şi al comisiei 
monumentelor) urma să se restaureze cetatea, respectiv să fie stopate distrugerile 
ulterioare prin turnarea unui strat de ciment în partea superioară a zidurilor, umplerea 
găurilor din pereŃi („aşa cum au văzut la Pompei”)62. Pentru a aminti de personalităŃile 
care au trăit în cetate, s-a hotărât denumirea aleilor deja amenajate: Bethlen Gábor, 
Zápolya János (Regele Ioan), Geszthy Ferencz, Dávid Ferencz, Széchy Mária, generalul 
Ştefan Steinville63. 

Cum am mai menŃionat, însărcinat cu coordonarea lucrărilor de pe cetate a fost 
profesorul Hajduczky József. Acesta a prezentat, în şedinŃa de comitet din 22 iunie 
1902, un prim raport asupra lucrărilor realizate în toamna anului 1900 şi în primăvara 
anului 1901: au fost plantaŃi 160.000 de puieŃi de brad, iar cei de pe latura de nord s-au 
prins aproape în întregime, în schimb pe latura de sud rezistă cu greu arborii, în ciuda 
faptului că au fost plantaŃi deja de două ori, exceptând puieŃii plantaŃi din ghiveci sau 
din şcoli, din care s-au prins cam 4.000 bucăŃi. Prin donaŃii de la fostul comite Bethlen 
Miklós s-au mai primit conifere, aduse din străinătate, din care s-au prins 60 de bucăŃi; 
astfel că au mai fost comandaŃi 200 de puieŃi din Silezia şi plantaŃi pe latura de nord.  
S-au mai plantat 600 bucăŃi de arbori de pădure şi de grădină, mare parte de-a lungul 
aleilor – majoritatea au rezistat, cu excepŃia a 40 arbori-lalea, dintre aceştia păstrându-se 
doar şapte exemplare64.  

                                                 
56 Hunyad, XIII, nr. 18, 27 aprilie, 1889, p. 3. 
57 Hunyad, XIII, nr. 40, 28 septembrie, 1889, p. 3. 
58 Hunyad, XIII, nr. 40, 28 septembrie, 1889, p. 3. 
59 Hunyad, XIII, nr. 35, 24 august, 1889, p. 3. 
60 Hunyad, XIII, nr. 20, 11 mai, 1889, p. 1. 
61 Mailand 1891, p. 136. 
62 Választmányi 1902, p. 115-116. 
63 Választmányi 1902, p.115-116. 
64 Választmányi 1902, p. 117-118. 
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În ceea ce priveşte ruinele, a început conservarea lor cu cei 100 frt oferiŃi de 
Societatea de Istorie – sumă ce a fost rapid cheltuită. Un sprijin important a venit din 
partea inginerului constructor Scheer, care a analizat toate ruinele, a stabilit care sunt 
zidurile ce necesită intervenŃie urgentă, iar sub conducerea sa a fost reparat (şi sprijinit) 
un zid mare în partea de sud, care nu ar mai fi rezistat niciun an. Apoi, a fost consolidată 
o parte a ruinei aflată în interiorul cetăŃii şi care cândva a servit ca închisoare; s-a mai 
reparat „marele şi frumosul zid din nord” şi câteva zone mai mici de zidărie. Lipsa 
banilor a făcut ca lucrările să fie sistate.  

Au avut loc discuŃii cu privire la degajarea dărâmăturilor. Principalul scop era 
scoaterea la lumină a unor încăperi, dar şi evacuarea cantităŃii mari de pământ, care 
putea provoca prăbuşirea acestora.  

A devenit presantă şi construirea unei locuinŃe pentru paznic, unde să fie 
adăpostite şi numeroasele unelte. Inginerul Scheer a realizat un proiect al unei mici case 
în partea de jos a Dealului CetăŃii65. 

IntervenŃiile au continuat şi în anii următori – în 1910 erau aproximativ 12 km 
de alei amenajate, cu bănci de fier, şi fuseseră plantaŃi 160.000 de puieŃi de brazi şi alte 
specii de copaci; iar pe latura de nord funcŃiona poligonul de tir civil66. 

Cu ocazia diverselor lucrări realizate pe Dealul CetăŃii , au ieşit la iveală urme 
ale locuirii din diferite epoci preistorice şi istorice, mai ales cu ocazia amenajării aleilor, 
unele puncte fiind cercetate, cu rezultate interesante67. 

În anul 1910 Societatea a finanŃat apariŃia lucrării lui Szabó Imre – Déva vára, în 
2.000 de exemplare (1.300 în maghiară şi 700 în germană)68. Dintre acestea, câteva sute 
de exemplare au rămas în biblioteca SocietăŃii. La propunerea directorului muzeului, 
Mailand Oszkár, Comitetul director aprobă în 6 septembrie 1910 decuparea imaginilor 
şi valorificarea lor la comercianŃii de cărŃi, ca o colecŃie de poze cu Dealul CetăŃii69.  

Cum s-a mai precizat, şi oraşul era cointeresat în activităŃile de amenajare, 
întreŃinere şi pază a Dealului CetăŃii . Un moment important l-a reprezentat decizia 
adunării generale a oraşului Deva de a aloca suma necesară angajării unui paznic 
permanent, la începutul anului 1900. În luna martie a aceluiaşi an postul fusese deja 
ocupat. Paznicul „circula permanent pe pantele dealului şi, pe baza rapoartelor sale, îi 
aşteaptă o amendă serioasă pe toŃi cei care distrug copacii sau plantaŃiile, sau, ieşind de 
pe alei, provoacă alte distrugeri”. Presa locală a salutat această iniŃiativă, subliniind 
faptul că „era şi cazul să se pună capăt distrugerilor de acolo”70. În ciuda măsurilor 
luate, au mai avut loc şi accidente. În mai 1900, pe când o femeie se odihnea pe una 
dintre băncile pe „aleea de jos a Dealului CetăŃii ”, o bucată de stâncă, „de aproximativ  
3 kg”, a căzut de pe deal şi a nimerit spatele băncii şi pe respectiva persoană în spate, 
„provocându-i leşinul”. Din fericire spătarul băncii a protejat-o de o accidentare mai 
gravă. Paznicul a susŃinut faptul că piatra a fost pornită de o persoană care ieşise de pe 
aleile marcate şi s-a căŃărat pe stânci după păsări71. 

                                                 
65 Választmányi 1902, p. 117-119. 
66 Szabó 1910, p. 27-28. 
67 Hivatalos 1911, p. 38; Balázs 1912, p. 43-60. 
68 Hivatalos 1912, p. 64-65. 
69 Hivatalos 1912, p. 65. 
70 Hunyad, XXIV, nr. 13, 24 martie, 1900, p. 3. 
71 Hunyad, XXIV, nr. 20, 12 mai, 1900, p. 3. 
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În această perioadă, s-au mai avut în vedere şi proiecte de alt tip pentru 
Dealul CetăŃii , a căror punere în practică a necesitat acordul şi contribuŃia 
SocietăŃii hunedorene. 

Astfel, în şedinŃa Comitetului director din 23 mai 1900 s-a discutat cererea 
AsociaŃiei de tir ca, pentru poligonul de tir care urma să se amenajeze72, Societatea să 
cedeze un teren potrivit pe partea de nord, înclinată, a Dealului CetăŃii . În aceste 
condiŃii şi această zonă mai izolată a dealului se va însufleŃi, iar „cei care se vor plimba 
pe acolo vor avea parte de distracŃie”. Cererea a fost acceptată, fiind trimisă o comisie, 
formată din dr. Sólyom-Fekete Ferencz, Hajduczki József, juristul dr. Réthi Gyula şi 
secretar, pentru a marca în schiŃa dealului locul ales şi să-l predea asociaŃiei de tir, cu 
menŃinerea dreptului de proprietate73. Deşi s-a considerat că această investiŃie va 
însufleŃi această parte a dealului, au fost exprimate îngrijorări referitoare la păsările ce 
vor fi speriate de zgomotele provocate de arme şi la faptul că o parte din public va fi 
reticent în a se plimba în zonă, din motive de siguranŃă74. În ciuda acestor reŃineri 
proiectul a continuat, în august 1900 inaugurându-se acest poligon de trageri75.  

La începutul secolului al XX-lea, în 1910, Biserica Unitariană a sărbătorit 400 
de ani de la naşterea întemeietorului Dávid Ferenc. AcŃiunile pentru marcarea acestui 
moment au debutat cu câŃiva ani înainte. La începutul anului 1908, episcopul unitarian 
Ferencz József a propus ca „Cetatea Deva, unde Dávid Ferenc a murit, să fie marcată 
printr-o placă comemorativă, iar în 1910 aceasta să fie descoperită” 76, începând şi 
corespondenŃa cu Societatea deveană. Pe parcursul aceluiaşi an, 1908, propunerea s-a 
transformat într-o casă de rugăciuni, într-un loc potrivit sub cetatea Deva, iar dacă nu se 
poate realiza până în anul 1910, se dorea ca măcar să se înceapă strângerea fondurilor. 
În cele din urmă, Consistoriul general a decis construirea unei case de rugăciuni sau a 
unei biserici77. Arhitectul clujean Pákei Lajos, membru al conducerii Bisericii 
Unitariene, s-a implicat în realizarea acestor planuri şi în proiectarea viitoarei 
construcŃii. Pe lângă corespondenŃa purtată între Episcopia Unitariană şi conducerea 
SocietăŃii de Istorie, Pákei Lajos a venit de mai multe ori la Deva, pentru a se întâlni cu 
reprezentanŃii SocietăŃii şi a alege împreună terenul pentru realizarea monumentului 
comemorativ78.  

Pe 23 august 1910 s-a dezvelit placa comemorativă din cetatea Devei – în cadrul 
unui sinod, cu participare largă, inclusiv din SUA şi Anglia79. Cu această ocazie s-a 
reluat şi ideea ridicării unei construcŃii comemorative, cei veniŃi din străinătate 
strângând pe loc suma de 1000 de coroane. În continuare, însă, strângerea fondurilor 
necesare proiectului a fost mai anevoioasă

80.  
Cum, în toată această perioadă, a existat un schimb de scrisori cu Societatea 

hunedoreană, care şi-a dat acordul pentru acest demers81, la începutul lunii octombrie 
1912 aceasta cere Bisericii Unitariene ca, împreună cu comisia desemnată de Societatea 
de Istorie, să stabilească locul capelei care se va construi pe Dealul CetăŃii , să realizeze 

                                                 
72 Hotărâre luată la întrunirea din 17 martie 1900, sub conducerea lui Barcsay Kálmán. 
73 Hivatalos 1900, p. 152. 
74 Hunyad, XXIV, nr. 34, 18 august, 1900, p. 3. 
75 Hunyad, XXIV, nr. 34, 18 august, 1900, p. 3. 
76 Molnár 2005, p. 46-47. 
77 Molnár 2005, p. 47. 
78 Molnár 2005, p. 47. 
79 Molnár 2005, p. 47. 
80 Molnár 2005, p. 47. 
81 Hivatalos 1914, p. 69-70. 
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un plan şi un proiect de contract referitor la dreptul de utilizare pentru totdeauna a acelui 
teren82. Locul a fost stabilit, iar în martie 1913 Pákei Lajos a depus proiectul (Fig. 1), 
care a fost trimis la Deva, să fie prezentat şi SocietăŃii de Istorie (pe 29 iunie 1913). 
Locul ales se afla pe „latura Dealului CetăŃii , într-o zonă mai înaltă, care să domine 
valea”83 (latura de sud a dealului). 
 

 
 

Fig. 1. Planul prezentat de Pákei Lajos la Deva, pe 30 iunie 1913  
(SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dosar 41, f. 9) 

 
În şedinŃa din 30 iunie 1913, comitetul a fost de acord cu proiectul („salută 

proiectul”) şi acceptă propunerea privind locul ales – totul urmând a fi prezentat şi 
adunării generale din septembrie anul în curs. De asemenea, comitetul a propus 
următoarele completări ale documentului: terenul cedat va fi folosit doar pentru scopul 
precizat; toate cheltuielile presupuse de tranzacŃie le va acoperi Biserica Unitariană, la 

                                                 
82 Molnár 2005, p. 49. 
83 Molnár 2005, p. 50-51. 
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fel, orice cheltuială presupusă de deŃinerea respectivului teren; dacă se găseşte înainte 
de începerea construcŃiei un teren mai potrivit, Societatea îl va oferi pe acela84. 

Trimişii Bisericii Unitariene de la Cluj, sosiŃi la Deva pe 30 iunie 1913, 
împreună cu Székely Mózes (inspector silvic regal), Létay Ferenc (inginer silvic), 
Mailand Oszkár, Tarján Kristof, avocatul dr. Leiner Mihály – din partea SocietăŃii de 
Istorie – s-au deplasat la faŃa locului. Aceştia au propus două locaŃii: terasa aflată 
imediat deasupra grădinii populare şi pe cea aflată puŃin deasupra acesteia. Astfel că au 
decis ca mai întâi scheletul clădirii să fie înălŃat în ambele locuri, ca să se vadă unde este 
mai indicat să se ridice85. Lucrările trebuiau să înceapă în anul următor şi, dacă era 
posibil, să fie angajaŃi întreprinzători şi industriaşi locali. Bugetul necesar pentru capela 
comemorativă, de proporŃii uriaşe, depăşea 100.000 de coroane.  

Conform proiectului, mausoleul urma să aibă plan hexagonal, cu o cupolă 
uriaşă, iar turnul 35 de metri înălŃime, cu terasă ce oferea posibilitatea unei panorame 
deosebite pentru vizitatori. Se dorea ca frescele să fie pictate de Körösfıi-Kriesch 
Aladár86, reprezentant de marcă al secesionismului maghiar. Lângă ea trebuia construită 
şi o mică locuinŃă pentru preot. În faŃa clădirii era prevăzută o statuie a lui Dávid 
Ferencz, iar împrejur amenajarea unui parc frumos. Avansul pentru cheltuieli trebuia 
înaintat de Biserica Unitariană din Ardeal, restul urmând a fi strâns pe parcurs de la 
credincioşi, inclusiv de la participanŃii unitarieni din Anglia şi Germania prezenŃi  
la Congresul protestant de la Paris87. Începutul războiului va împiedica realizarea 
acestui proiect.  

După terminarea Primului Război Mondial, Societatea de Istorie şi Arheologie a 
comitatului Hunedoara îşi încetează activitatea, transformându-se în Muzeul regional, 
înfiinŃat prin decretul prefectului judeŃului Hunedoara, la finalul anului 1920. Toate 
bunurile SocietăŃii (inclusiv Dealul CetăŃii ), în perioada imediat următoare, vor fi 
administrate de noua instituŃie, aflată în subordinea autorităŃilor judeŃene. 
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Dealul CetăŃii Deva in the Administration of the  

History and Archaeology Society of Hunedoara County 
Abstract 

 
One of the objectives of the History and Archaeology Society of Hunedoara 

County, founded in 1880, was to promote the monuments on the territory of the county. 
From the beginning, the attention of its members was drawn by the ruins of the Deva 
citadel, which were in a poor state of conservation during the second half of the 19th 

century. Therefore, at the suggestion of Téglás Gábor, endeavours were performed for 
taking into administration the Fortress Hill (Dealul CetăŃii ), in order to preserve and 
restore the ruins, to afforest it and to arrange alleys, in order to turn it into an attractive 
and safe place for visitors. 

After a series of negotiations, the Society rents in 1886 the hill from the Ministry 
of Finance and buys it in 1893 for 500 frt. The most important stipulations of the 
purchase contract were: the Society had to afforest the land which was the object of the 
sales agreement, to care for the existing trees and to use the land only as a place for 
promenade and recreation; if this instructions were broken, meaning the hill would not 
be used or exploited accordingly with the intended objective, the entire purchased land, 
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with all the possible investments which were made, will be returned to the Ministry of 
Finance without any compensation. It was also established that if the Society broke 
down, terminated its activity or merged into another association, ownership of the 
immovable property in question would pass over to the city of Deva, provided the 
continuation of afforestation, maintenance of ruins and existing plantings, and the 
obligation to use the hill as a recreational site. If the city did not assume these 
obligations, the Fortress Hill would return in the propriety of the Ministry of Finance. 

The city was also interested in the development and maintenance of Dealul 
CetăŃii . An important moment was the decision of the general assembly of Deva to 
allocate the necessary amount to hire a permanent guard at the beginning of 1900. 

During the administration of the Fortress Hill, the Society intervenes for the 
preservation of the ruins, arranging alleys (in 1910 there were about 12 km of alleys set 
up with iron banks) and different species of trees were planted, mostly coniferous. 

At the same time, at the beginning of the 20th century, the attention of the 
Unitarian Church was directed towards this objective, placing a commemorative plaque 
for Dávid Ferencz, and presenting the building project of a monument in his memory 
(Fig. 1), in the form of a church built on the hill (the beginning of World War I would 
stop its construction). 

After the end of the First World War, the History and Archaeology Society of 
the Hunedoara County ceased its activity, becoming the Regional Museum, established 
by the decree of the authorities of Hunedoara County, at the end of 1920. All the 
Society's assets (including Dealul CetăŃii ) would be administered by the new institution, 
subordinated to the county authorities. 
 

List of Illustrations 
 

Fig. 1. The drawing presented by Pákei Lajos at Deva, 30th of June 1913 (SJHAN, 
FSIACH, Own fond, File 41, f. 9) 
 

https://biblioteca-digitala.ro




